
bi se cela spodnja struga Pesnice od Drave 
pa gori do železniške proge pri Moškajncih 
regulirala. Če bi se to izpeljalo, potem bi se 
saj mogel vsak človek prepričati, ali je za
htevana regulacija se obnesla ali ne; kake 
posledice ima regulacija; če je v bodoče 
vsaka povodenj izključena ali ne. Nemškim 
deželnim poslancem za to regulacijo ni dosti 
mar. To je pokazal poslanec grof Lamberg 
dne 11. nov. 1903, ko je na dolgo in široko 
govoril zoper razne regulacije zaradi velikih 
stroškov. Ko se je regulirala Mura, Aniža in 
druge reke v nemškem delu Štajerske, je 
gospod grof molčal. In vendar so te požrle 
več milijonov goldinarjev! 

Regulacija struge Pesnice bode povzročila 
razmeroma male stroške deželi Štajerski; 
toda zastopnik velikega posestva se teh malih 
stroškov grozno boji! Ker slovenski poslanci 
v deželnem zboru štajerskem vendar niso 
mogli pripustiti, da bi se komaj pričeta regu
lacija Pesnice spet vstavila ali odgodila na 
nedoločen čas, morali so se za njo potegniti 
in grcfovskega poslanca zavrniti. To nalogo 
je prevzel poslanec dr. Jurtela, kateri je po
slancu grofu Lamberg na njegova izvajanja 
to le odgovoril: 

Visoka zbornica! Pazno sem zasledoval 
izvajanja g. poslanca grofa Lamberga, ki je 
kritiziral tudi regulacijo Pesnice. To je sicer 
storil z malo besedami, in meni ni popol
noma jasno, kaj ima grajati pri regulaciji. 
Gotovo je težavno, kritizirati uravnavo, ki 
se Se pravzaprav niti ni pričela, kajti jaz sem 
v zadnjem poročilu o nadaljevanju dela omenil, 
da je v spodnjem toku v tretjem delu komaj 
950 metrov uravnanih. To je od projektira
nega dela tako majhen koSček, da se sploh 
ne more cela uravnava kritizirati, posebno 
pa ne z ozirom na nasledke, katere bo imela 
uravnava. Oglasil sem se k besedi, da bi 
gospodom dokazal, da je nemogoče izvršiti 
tisto vzorno uravnavo, o kateri je govoril 
g. posl. grof Lamberg. Kakor ie gospodom 
znano, nastanejo povodni v Pesnički dolini 
zaradi tega, ker se zvija Pesnica v velikih 
ovinkih. Pa ni samo to krivo, temveč tudi 
različni jezovi, pri mlinih in žagah, ti so največ 
krivi povodnji! Ko bi povodenj nastala o 
pravem času, namreč v spomladi in jeseni, 
ko so pridelki že pod streho, bi bili tako 
zadovoljni. Toda pridejo v tem času, ko nam 
odnesejo seno in otavo, in zato preklinjamo 
to preplavljenje. Seveda se smatra praplav
ljenje kot gnoječe sredstvo za travnike, ki 
travnikom koristi in ne Škodi. To je gnojenje 
travnikov v Pesnički dolini, ki nič ne stane. 
Kadar pa nastane povodenj, takrat sega voda 
od enega konca doline do drugega, voda po
kriva jednakomerno vse travnike. Dolina je 
polna vode, .nastane celo jezero. Iz mnogih 
kratkih stranskih dolin priteče voda hitro 
v glavno dolino pesničko. Tukaj pa ovirajo 
hitri odtok vode prej navedene zapreke. Zato 
se more preplavljenje samo na ta način 
preprečiti, da se omogoči vodi hiter cdtok. 
Z uravnavo se bodo odpravili veliki ovinki 
toka in jezi. Če bode voda hitrejše odtekala, 
upamo mi, kakor tudi strokovnjaki, da sicer 
preplavljenja ne bodo popolnoma izostala, 
vendar bodo tako neznatna, da bo Skoda ma
lenkostna. To je smoter, katerega mi zasle
dujemo pri uravnavi Pesnice. 

Seveda je popolnoma prav, da se je 
začelo z uravnavo v spodnjem delu. Lahko 
se bo opazovalo, ah nastopijo tisti učinki, 
katere pričakujemo od uravnave. In če se bo 
Se nekoliko kilometrov uravnalo, bomo lahko 
sklepali, ali se naše nade uresničujejo ali ne. 
StroSki se proračunijo od oddelka do oddelka 
in so, kakor se je dozdaj pokazalo, {ako 
majhni. Prepričan sem, da ta denar ni za
vržen, koristil bo pa tudi tamoSnjim posest
nikom, deželi in državi. Gosp. poslanec grof 
Lamberg je sicer mnenja, da se na najlažji 
način preplavljenju opomore, ako se odkupijo 
preplavljeni deli. Toda jaz izrecno izjavim, da 
to v Pesnički dolini ni mogoče, kajti morala 
bi se vsa zemlja v dolini in to je skoraj dve 
uri na Široko odkupiti. Za to bi se izdala 

Kaj je z uravnavo struge 
Pesnice? 

Prebivalci pesničke doline so dolgo ča
kali, da se struga Pesnice uravna, da se 
presekajo ovinki, odstranijo mlini in druge 
take naprave, katere za časa povodnji ovi
rajo odtok vode. Še le ko se je slovenskim 
poslancem posrečilo na Dunaju od vlade do
biti prispevek v denarju, se tudi dežel, zbor 
Štajerski ni mogel več braniti, prevzel je tudi 
del stroškov. Delo so pričeli pri iztoku Pes
nice in so lani izdelali okoli 950 metov, 
potem so morali delo ustaviti zaradi raznih 
zaprek. Ž3leti je, da bi se moglo vse ovire 
kmalu odstraniti in delo tako nadaljevati, da 



velikanska svota. Odkupiti bi se morali sami 
travniki, ki so zelo dragi. Dandanes stane 
namreč oral boljšega travnika 800—1000 gld 
To bi bili velikanski izdatki. Svota, ki bi se 
izdala za odkup tega ozemlja, bi bila mnogo 
večja, kakor ista, ki se bo izdala za regu
lacijo. 

Cenjeni gospodje! To pa ni edini vzrok, 
da nasprotujemo temu predlogu. Kaj se pa 
naj zgodi s kupljenim zemljiščem? Kdo ga 
bo obdeloval? Zaradi tega, ker so travniki 
večkrat preplavljeni, ne postanejo nerodovitni, 
ampak ostanejo travniki, samo pridelek se 
pokvari in na ta način tudi dohodek zmanjša. 
Že zaradi teh gospodarskih ozirov in zaradi 
velikanske cene zemljišč moramo nasprotovati 
izvajanjem g. posl. grofa Lamb?rg. Toda Se 
en vzrok je, za nas odločilen, da moramo 
nastopiti proti taksnemu predlogu. Znano je, 
da imajo vasi, ki ležijo v Pesnički dolini, in 
sicer na obeh straneh Pesnice, vse svoje 
travnike v ti dolini. Skoro celo dolino po
krivajo travniki. Če bi se ti travniki kot 
preplavljeni deli pokupili, bi ne imeli prebi
valci teh vasi naenkrat nobenega travnika. 
In od teh imajo dandanes edini dohodek, da 
Se gospodarsko obstojijo. Tudi zaradi tega 
vzroka ne moremo niti misliti na kupovanje. 
Mi prosimo visoko zbornico, da predlog o 
uravnavi Pesnice ne smatra kct nekaj, kar bi 
deželo samo denar stalo, dobička pa ne pri
nese nobenega. Nasprotno, tega ne moremo 
pričakovati. Kakor je uravnava Pesnice sedaj 
nameravana, ne more izostati ugoden uspeh. 
Zato se naj na tem načrtu nič ne spremeni, 
ampak kakor hitro mogoče se naj začne z 
uravnavo Pesnice na spodnjem toku. Dozdaj 
smo dobili od države precejšno podporo in 
jaz upam, da bomo tudi za naprej za uravnavo 
dobili nadaljne pripomočke. 

S temi denarnimi sredstvi upamo, da se 
bo uravnava v kratkem izvršila ne samo v 
korist prizadetih posestnikov, ampak tudi 
dežele. Ako se pa po uravnavi tretjega dela 
pokaže neugoden uspeh, se lahko nadaljni 
načrti spremenijo ali pa se delo ustavi. Ta 
v spodnjem toku izvršena uravnava bo po 
našem proračunu veliko pripomogla za od
takanje vode, ako se tudi nadaljno delo 
ustavi in drugi del ne uravna. 

Kritika g. posl. grofa Lamberg o uravnavi 
rek v naši deželi je bila z ozirom na Pesnico 
prezgodaj in neosnovana. Mislim pa, da gosp. 
poslanec ni hotel s svojo kritiko ustaviti že 
pričeto delo, da je uravnavo Pesnice samo 
tako mimogrede omenil, ker mu je to ravno 
ugajalo. 


